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Koosolekut juhatas abivallavanem Taemar Pai, protokollis sekretiir-asjaajaja Ene Ott
Koosolekul osalejate registreerimisleht on lisatud protokollile (Lisal).

Arutelu: Albu valla iildplaneeringu jalg- ja jalgrattatee asukoha arutelu

Taemar Pai juhatas sisse koosoleku ning riiiikis pdhjustest miks Maanteeamet jattis Albu valla
iildplaneeringu muudatused koosk6lastamata.

Albu valla iildplaneeringu koostamise jiirelvalvet teostab Jiirva Maavalitsus, kelle n6uandel
otsustati korraldada arutelu, et saavutada erinevate osapoolte vaheline kokkulepe v6i
kokkulepe, mis rahuldab enamus osapooli.

Iga maantee ja jalgtee 'samatasandilise 
ristumisega kaasneb liiklusdnnetuste risk. Planeerida

tuleb jalgeed voimalikult pikkadel ldikudel tihel maantee poolel ja pdhjendamatuid ristumisi
mitte planeerida. Jalgtee paigutus maantee suhtes planeerida kergliiklejatele vdimalikult
kasutajasdbralik ;ia ohutu. Arvestada kiilgnevate elamute, t66kohtade ja t6mbekeskuse,
olemasoleva teedev6rgu paigutusega riigimaantee suhtes ja vailtida kergliikleiate teekonna
pikenemist.

Alustati Maanteeameti ettepanekute liibivaatamist:
1) Peedu kiila ja Lehtmetsa ristrniku (km 15,63-16,83) vaheline jalg- ja jalgrattatee

planeerida teest vasakule. Altematiivse trassina kaaluda jalg- ja jalgrattatee

planeerimist riigimaanteest paremal alates Peedu kiila hoonestatud ala algusest kuni
Lehtmetsa ristini, et viiltida kiilasiseselt tiiiendavaid ristumisi. Jalg- ja jalgrattatee peab

algxna ja ldppema loogilises kohas. Tee peaks olema vdimalikult pikalt iihel pool
teed.

Maanteeameti esindaja ettepanek: kinnitame jalg- ja jalgrattatee vajalikkuse, jiitame

pooled valimata. Projekteerimise kiiigus vaadatakse pooled iile.
JSuti kokkuleppele, et Viiike-Antoni kinnistu omanik Urmas Trummer, abivallavanem
ja Maanteeameti esindaja m66davad Viiike-Antoni kinnistu poolse maantee serva ja
kui sinna mahub jalg- ja jalgratta tee nii, et tema poolt tuulte kaitseks istutatud puud
jiiiivad alles, siis Urmas Trummer on sellega ndus. Kohapealse iilevaatuse kiiigus
selgus, et jalg- ja jalgrattateed on vdimalik paigutada nii, et tuulte kaitseks istutatud
puid (kuuski) ei pea maha vdtma.

Otsustati muuta Peedu kiila ja Lehtmetsa kiila vahelise jalg- ja jalgrattatee asukohta selliselt,
et jalg- ja jalgrattatee kulgeb liiiine pool riigimaanteest.

2) Kaalepi kiilas (km 1,24-1,45) teest vasakule planeeritud jalg- ju jalgrattatee l6ik
planeerida riigimaanteest paremale. Olemasolev hoonestus, Kaalepi kiila siseteed ning
olemasolev ja planeeritav jAtkuv jalg- ja jalgrattatee asuvad riigimaanteedest paremal



pool. Teest vasakul on liihikese jalg- ja jalgratlatee l6igu sihtotstarbeline kasutamine

vfietdeniioline, sest teel6igu kasutamisega kaasneb kaks riigimaanteega ristumist ja
jalakiiija v6i jalgratturi teekonna pikenemine.

Otsustati ndustuda Maanteeameti ettepanekuga ja planeerida jalg- ja jalgrattatee ida poole

riigimaanteest.

3) Arutleti teiste ristumiskohtade tile Kaalepi-Lehtmetsa maanteel.

3.1) Maanteeameti esindaja tegi ettepaneku, et Albu kiilas kaupluse juures asuv tilekiiik v6iks

olla kaupluse vastas, mitte asula liiklusmiirgi juures.

Otsustati planeerida Albu kiilas asuv tilekiiik poe juurde, mis varasemalt oli planeeritud

Peedu poole minnes peale Ambla j6e silda, kuna on inimeste liikumist arvestades loogilisemas
'kohas 

- iilekdiku saab kasutada bussijaama minemiseks ning t66kohad (OU Tammsaare

tdiikoda) asuvad teisel pool teed.

3.2) Maanteeameti esindaja tegi ettepanku, et Peedu kiilas Pilli ja Veski kinnistute vahel asuv

iilekiiik tuleks planeerida Peedu kiilla 70 km/h kiirusepiirangu alasse. Sellisel juhul tuleks
jalg- ja jalgrattatee planeerida Albu ja Peedu kiilade vahel riigimaanteest ida poole ehk

paremale ja teepoole, kus asub Pilli kinnistu. Pilli kinnistu omanik on selle vastu, et jalg- ja
jalgattatee kulgeks Pilli kinnistu aArest, vaatamata sellele, et tee kulgeks Maanteeameti maa

peal, mitte osaliselt Pilli kinnishrl. Albu Vallavalitsuse esindaja tegi ettepaneku, et iilekiiik
v6iks asuda Veski kinnistu juures. Maanteeameti esindaja ei olnud selle lahendusega n6us.

Otsustati mitte planeerida Peedu ja Albu kiilade vahel jalg- ja jalgrattateed, kuna ei jdutud

i.ihisele kokkuleppele jalg- ja jalgrattatee asukoha suhtes ning sellel lSigul on kdige h6redam

asustus ehk tee kasutajaid oleks k6ige viihem. Albu poolses otsas lOpetada tee iira kohaliku

maanteega Albu-Vulbi tee ning Peedu kiilas lSpetada tee iira Reiljani kinnistu juures.

Taemar Pai

Koosolekujuhataja

'6m
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Albu valla üldplaneeringu ja üldplaneeringu keskkonnamõju strateegilise 

hindamise aruande avalik arutelu  

PROTOKOLL 

Aeg: 3. aprill 2014, 15.00-18.00 

Koht: Albu Vallamaja, Järva-Madise küla 

Osalejad: osalejate registreerimisleht on lisatud protokollile (Lisa 1) 

Koosoleku juhataja: Taemar Pai (Albu Vallavalitsus) 

Koosoleku protokollija: Helen Juhkama (ELLE OÜ) 

 

ARUTELU 

Taemar Pai: Esimene ettepanek on viia Albu, Peedu ja Lehtmetsa külade vaheline jalg- ja 
jalgrattatee teisele poole Kaalepi – Lehtmetsa riigimaanteed. Põhjenduseks, et Ivi Kütismaa 
krundil on maantee ääres kuusehekk ja ka maja asub kohe maantee ääres. Kergliiklustee laius on 
2,5 m, millele lisanduvad kraavid. Heki ja tee vahel on 2 m, mistõttu tuleks tee ehitamiseks hekk 
maha võtta. 

Volikogu nõustus selle ettepanekuga. Teisel pool maanteed ei ole teele nii lähedal asuvat elamut 
ega hekki. Kui ka Peedu ja Lehtmetsa vaheline tee viia teisele poole, väheneks maanteega 
ristumiste arv. Albu pool ei ole teisel pool maanteed otseselt ühtegi elamut. Esimene elamu asub 
teest 53 m kaugusel, tee ja maja vahel on roheala. Kõige probleemsem koht on Peedu külas Pilli 
kinnistu. Tee ääres on sügav kraav, mille kaldale on istutatud kuusehekk. Antud kohas tekib 
lumelükkamise probleem - talvel lükatakse lumi üsna kaugele, ka kergliiklustee peale. Edasi on 
Peedu külas 3 kinnistut. Seal on kiiruspiirang 70 km/h. Jalg- ja jalgrattatee tuleks ehitada maantee 
äärde, mistõttu peaks kaaluma 50 km/h kiiruspiirangut.  

Jüri Kommusaar: Kui otsustatakse viia jalg- ja jalgrattatee teisele poole teed, tuleb see kõigiga, 
kes elavad teisel pool maanteed, kooskõlastada. Tuleb uus üldplaneeringu avalik arutelu ning 
setud isikutele teatatakse kirjalikult. 

Aune Suve-Kütt: Kas ei ole võimalik jalg- ja jalgrattatee kuskil üle maantee viia? 

Taemar Pai: See variant ei meeldi ilmselt Maanteeametile. Kui üldse ülesõite teha, siis 50 km/h 
kiirusepiirangu alas. 

Rein Mets: Kas mõni kergliiklustee lõik võiks kitsam olla? 

Taemar Pai: Tehniliselt on see võimalik. Seda üldplaneeringuga paika ei panda, on 
projekteerimisetapi küsimus. 

Ester Valdvee: Kas üldplaneeringus kergliiklusteed mõlemale poole teed ei saa märkida? 

Taemar Pai: Siis tuleb samal teemal uuesti vaielda projekteerimise etapis. 

Jüri Kommusaar: Kui palju aega võtab üldplaneeringu muutmine? 

Merli Virk: Üldplaneeringut saab muuta ainult läbi detailplaneeringu. See võtab aega vähemalt 
pool aastat. 

Taemar Pai: Kui muudatuse osas vastuväiteid pole, viime selle sisse.  



Järgmine ettepanek oli viia Kaalepi ja Järva-Madise külade vaheline jalgrattatee maanteest ida 
poole. Põhjenduseks toodi riigimaanteega ristumiste arvu vähendamine. Lisaks on Kaalepi külas 
maantee idapoolses ääres elektriliin, mis ei võimalda põllumaa masinatega harimist, kuid samas 
ei takistaks kergliiklusteed. Kergliiklustee ümber tõstmine võimaldaks säilitada väärtuslikuma 
põllumaa. Jalg- ja jalgrattatee saab osaliselt ehitada vana Kaalepi-Lehtmetsa tee teetammile. 

Volikogu on selle ettepanekuga osaliselt nõus. Volikogus tehti ettepanek teha kaks 
ülekäigukohta, kuna Kaalepi külas on 5 ridaelamut maanteele lähedal ja kergliiklustee peaks 
jääma lääne poole. Kaalepist kuni Järva-Madiseni kulgeks kergliiklustee ida pool teed. Volikogus 
oli ka ettepanek, et viia tee teisele poole maju, kuid seal on kolm kinnistut, mida tuleks sel juhul 
poolitada. Üks variant on teha linnalik lahendus, kus jalg- ja jalgrattatee on kohe tee ääres. 

Juta Homin: Kas teed hooldatakse ka? Linnalikult ehitades ei mahuks talvel masinatega lund 
lükkama. 

Taemar Pai: Talvel ikka lund lükatakse. Kitsama teevariandi korral traktoritega lükata ei saaks. 

Ettepanek: Maanteest ülesõitu võiks nihutada ja kasutada ära olemasolevat teed majade juures. 

Taemar Pai: Muudame lahendust vastavalt volikogu otsusele ja kaalume ülekäigu nihutamist. 

Järgmine ettepanek oli Kaalepisse planeeritava motoringraja vastu. Meil on teine alternatiiv 
planeeritud Neitla karjääri. Karjääri asukoha vastu ei esitatud ühtegi vastuväidet. Vallavolikogu 
on nõus, et Kaalepisse ringrada mitte planeerida. 

Juta Homin: Lastel võiks olla rohkem võimalusi mida maal teha saaks. Motoringrada oleks seda 
pakkunud. 

Taemar Pai: Motoringraja rajamist tuleb väga hoolega planeerida ja arvestada inimeste 
huvidega. Üldplaneeringu avalik protsess ongi selleks, et saavutada kokkuleppeid. Ringrada 
planeeritakse Neitla külla ning võimalik on kasutada ka Järva-Jaani ringrada.  

Janno Suve: Motokrossi sõitjad ütlevad, et Kaalepi ringrada on liiga väike. Müraseinaga läheks 
ala veel väiksemaks. 

Taemar Pai: Neitlas on teatav müratõke juba olemas, kuna rada asuks ümbritsevast alast 
madalamal. 

Rein Mets: Peab täpsustama, kas on võidusõidu- või treeningrada. Ühel juhul kasutatakse rada 
harva, teisel juhul on rada pidevalt kasutuses. Tahetakse lubada 10 masinat, kuid maksimaalselt 
võiks sellel väiksel rajal vaid 3 sõidukit olla. 

Taemar Pai: Saan aru, et nõustutakse vallavolikogu arvamusega ja asukohana jääb alles ainult 
Neitla variant. Järgmine kirjalik ettepanek on samasisuline, motoringraja vastu. Lisatud on, et 
KSH aruandes ei ole mainitud, et rada on kevadeti osaliselt vee all. 

Pille Antons: Sellised küsimused lahendatakse ringraja projektiga. Me ei saa minna KSH-s väga 
täpseks, kuna me ei tea, kas ringraja rajamisel tehakse pinnasetöid, rajatakse kuivenduskraave 
jne. Esitatud mürahinnangusse tuleb samuti teatava ettevaatlikkuse ja määramatusega suhtuda. 
Meil ei olnud täpselt infot, kuidas rada hakkab kulgema ja mis masinaklassid seal sõidavad.  

Taemar Pai: Samuti on tehtud märkus, et joonisel on endiselt mets, aga vahepeal on tehtud 
lageraie. Aluskaart on eelmisest aastast. 



Mall Lindsaar kirjutas, et üldplaneeringu tekstiosas arvestataks, et tiheasustusaladel oleks 
jalgrattatee võimalikult maantee lähedal.  Volikogu nõustus ning vastas, et kui eluhoone või 
õueala asub maantee ääres või lähemal kui 20 m, siis projekteeritakse jalg- ja jalgrattarattatee 
võimalikult riigimaantee lähedale, vajadusel ilma teedevahelise roheala või sadevee kraavita ning 
vajadusel piiratakse piirdega. 

Urmas Trummel on esitanud ettepaneku, et soovib Peedu ja Lehtmetsa vahelist jalg- ja 
jalgrattateed teisele poole maanteed. Kinnistul on kuusehekk, mis varjab põhja- ja kirdetuulte 
eest. Volikogu nõustus, et kui tee läheks teisele poole, siis väheneks maanteest ülesõitude arv. 
Kaalusime ka, millised majapidamised võiks kergliiklusteed teisele poole viies selle vastu olla. 
Selline koht on Peedu külas, kus maantee lähedal on 2 majapidamist kõrge kuusehekiga. Valiku 
kasuks osutab, et Peedu külas on mets ümberringi ning ei ole tuultele nii suurt avatust. 

Rein Mets: Albu küla sild jääb kergliiklustee rajamisel liiga kitsaks. 

Taemar Pai: Kui sinna kergliiklustee tuleb, tuleb tõenäoliselt ka eraldi sild. 

Järgmine üldplaneeringule tehtud ettepanek on taas Kaalepi ringraja vastu. Seal olid ka 
küsimused müra hindamise kohta. Tehti ettepanek teostada mõõtmised motoringraja tegelikule 
olukorrale.  

Pille Antons: Reaalset müramõõtmist saab teostada objektil, mis on juba olemas. Mõõtmine 
iseloomustab kindlat asukohta, hetkeilma, reljeefi, konkreetseid sõidukeid. Summaarse 
müraallika leidmise kohta koostati kirjalik vastus, kuidas see arvutatud on. Meie poolne soovitus 
on, et kui ringraja projekt täpsustub, kui on teada kui pikk on rada, millised on võimalikud 
leevendavad meetmed jms, siis teha täpsem mürauuring. 

Rein Mets: Kui võtate müraallika tasemeks 125 dB, siis ei ole õuealal 50 dB. 

Pille Antons: 125 dB ei esine ühes punktis, vaid jaotub ringraja peale ära. 

Rein Mets: Punt mootorrattaid sõidab koos, raja peal tuleb veel midagi juurde, kokku tuleb juba 
132 dB. Ning reaalset mõõtmist saab teha küll - pange siia rajale 10 masinat peale. 

Taemar Pai: On seda väga vaja? 

Rein Mets: Kui Kaalepi asukohast loobutakse, siis nüüd enam pole vaja. Me jääme 460 m 
kaugusele, aga õues rääkida ei saa. Kui rääkida ei saa, siis on 60 dB müratase. 

Pille Antons: Aluseks on võetud võistlussõidukitele määratud piirmäärad. Rajal hobisõitu 
tegijate sõidukeid ei kontrollita, seega võib nende mürateke ka kõrgem olla. 

Taemar Pai: Valimisliit Ühtlane Areng tegi 3 ettepanekut. Üheks on, et kergliiklustee Männi 
väikekohas planeerida teise asukohta. Volikogu ei nõustunud, sest seal asub Männi pumbamaja ja 
selle kaitsevööndis on keelatud kergliiklustee ehitamine. Teine põhjus on, et tee muudetakse 
pikemaks ja kallimaks.  

Aune Suve-Kütt: Arutasime kohalike elanikega ja arvati, et see tee läheb liiga majade vahelt. 
Kuna tee on avalikuks kasutamiseks, on kogu aeg võõrad inimesed õue peal. 

Ester Valdvee: Männi vahelt peaks tee minema koolilaste pärast. 

Taemar Pai: Tegelikult on see detailplaneeringu küsimus. Mööda maanteed minnes on sama 
moodi kaks eramaja, millel on suured hekid. Männil on palju lapsi, kes saaksid kohe majade 
vahelt tee peale. 



Ettepanek: Võiks teha ühe harutee maanteeni. 

Ester Valdvee: See oleks hea variant - need, kes tahavad otse edasi minna, ei pea külavahele 
minema. 

Aune Suve-Kütt: Need, kes teavad, ei lähe Männi vahele, vaid lähevad otse mööda maanteed 
edasi ja me loome ohtliku olukorra. 

Taemar Pai: Jääme selle juurde, et jalg- ja jalgrattatee läheb mööda maanteed otse edasi. 

Volikogu tegi ettepaneku muuta kalmistute nimed. Need nimed, mida inimesed reaalselt 
kasutavad, erinevad kultuurimälestiste riikliku registri omadest. K1 nimetada Maraka kalmistuks, 
K2 Järva-Madise vanaks kalmistuks ja K3 Kiriku kalmistuks. Koguduses tehti ettepanek lisada 
kõigile nimedele ette Järva-Madise. Ettepanek oli ka kasutada Uus kalmistu, mitte Kiriku 
kalmistu. 

Aune Suve-Kütt: Kõik kohalikud inimesed teavad, mis on Uus kalmistu. Seda, kuidas kiriku 
ümbruses olevat kalmistut nimetada, võiks koguduses arutada. Kuna sinna rohkem ei maeta, siis 
on „uus“ kuidagi vale, aga see on nimi. 

Taemar Pai: Kui rahvas kasutab „Uus“, siis võikski olla Uus kalmistu. Kõikide nimede ette võib 
lisada Järva-Madise. 

Järgmine ettepanek oli, et planeeringukaardil võiks olla kõik majutusasutused. Volikogu sellega 
päris nõus ei olnud, kuna see tooks kaasa asutustele detailplaneeringu kohustuse. Üldplaneeringu 
kaart pole selleks, et anda turismiinfot, vaid seal on kirjas, mida planeeritakse. 

Ester Valdvee: Kui üldplaneeringus olevat nimekirja vaadata, siis siin on teisigi, mis on juba 
olemas, aga kaardile kantud. Üldplaneeringuga seatakse kasutamise ja arendamise tingimused. 
Need, kes on üldplaneeringus sees, neile kehtivad tingimused, keda pole, neile mitte. 

Aune Suve-Kütt: Tuleks kõiki võrdselt käsitleda, mitte nii, et üks on planeeringus ja teine pole. 

Taemar Pai: Võib ka kõik välja jätta. Olemasolevatel asutustel ei ole detailplaneeringu 
kohustust. 

Ester Valdvee: Albu kontorihoone oli enne kontor, nüüd tehakse majutusasutus. Kasutus on 
teine.  

Taemar Pai: Uut maja sellega seoses ei ehitata. Küsimus on selles, kas on vaja avalikult midagi 
piirata?  

Jüri Kommusaar: Praegu on üldplaneeringus sees kõik need, kes on seda tahtnud. Volikogu 
otsus oli jätta planeeringulahendus nii, nagu praegu on. 

Taemar Pai: Kui vastuväiteid ei ole, siis jätame praeguse lahenduse. 

MTÜ Seidla Tuuleveski tegi ettepaneku seada Kaalepi EV2 Lapi kinnistule elamute rajamisele 
eritingimused. Kruntide jaotamine ala sees on detailplaneeringu küsimus. Üldplaneeringu 
küsimus on, kas vähendada planeeritavat elamuala?  

Ester Valdvee: Ettepanek on hea, moodustuks üks oma küla tee ja majad jääksid selle äärde. 

Aune Suve-Kütt: MTÜ Seidla Tuuleveski ootab tagasisidet, et nende ettepanekut arvestatakse ja 
et neil on mõtet seal edasi tegutseda. Kui sinna tuleb elamuala, varjatakse vaadet. 

Taemar Pai: Vaadet veskile otseselt ei varjata ka juhul, kui maja ehitada veskipoolsesse nurka. 



Ester Valdvee: Võib vähendada elamutevahelist kaugust või mainida ära, mitu elamut võib 
rajada. 

Aune Suve-Kütt: Kõrghaljastust, mida võib rajada, see ikka ei piiraks. 

Taemar Pai: Isegi kui puud istutada ala päris idanurka, ei varjata vaadet veskile - jääb veel 
vähemalt 200 m vaba ruumi, kus pole ühtegi hoonet. Volikogu ei nõustunud selle ettepanekuga 
ning ka Muinsuskaitseamet ei seadnud piiranguid. 

Ettepanek: Võiks lubada ehitada madalamaid ühekorruselisi maju. 

Taemar Pai: Muudame siis tingimusi, et maksimaalselt võib rajada hooned 1 korruselistena ja 
kõrgusega kuni 6,5 m. Majade paigutus pannakse paika detailplaneeringuga. 

Seidla mõisakompleksis soovitakse taastata tõllakuuri. Tegin omanikele ettepaneku, et muudame 
sõnastust järgmiselt: „uute hoonete rajamine on keelatud, välja arvatud ajalooliste hoonete 
taastamine“. Sellega oldi nõus. Samuti sooviti tuuleveski parkla märgistamise kohustus välja 
jätta. Nõustusime sellega, puudub märgistamise vajadus. 

Järgmiseks oli küsimus külaplatsi kohta. Seidla mõis on eraomand ja seda ei saa kasutada avalike 
ürituste paigana. Lisame planeeringusse, et avalike ürituste korraldamine tuleb kooskõlastada 
omanikuga. 

Jalgrattatee rajamise osas saabusid soovid maa asendamiseks samas pindalas ja kinnistule 
mahasõidu rajamiseks. Need pole üldplaneeringu küsimused, vaid hilisema ehitusprojekti ja 
läbirääkimiste teema. 

Volikogu tegi veekogude nimetuste muutmist puudutava ettepaneku. Siseministeeriumist öeldi, et 
nimede muudatused jõustuvad heal juhul 2014. a lõpuks, seega ei saa muudatusi planeeringusse 
sisse viia. 

Oli ka küsimus, kas kiriku juures paikneva kalmistu laiendamise kohas on tegemist karstialaga. 
Kontrollisin, ei ole. Konsulteerisin kogudusega ja selgus, et arvestades praegust olukorda, ei ole 
kalmistu laiendust vaja. Kasutada saab teist kalmistut ning laienduse võib jätta üldplaneeringust 
välja. 

Ester Valdvee: Üldplaneeringusse kantud Soosilla parklat LE9 pole vaja. Lisaks on kaardil 
Pandivere veekaitseala piir, mis on kehtetu. Käesoleval ajal on tegu nitraaditundliku alaga. 

Taemar Pai: Vaatan viidatud vea üle.  

 

OTSUSED 

Üldplaneeringusse viiakse sisse muudatused vastavalt saabunud ettepanekutele, Albu 
Vallavolikogu otsustele ja avalikul arutelul räägitule (muudatused on kajastatud käesolevas 
protokollis). Üldplaneeringu muudetud lahendus kooskõlastatakse muudatustest huvitatud 
ametiasutustega. Peale seda korraldatakse uus avalik väljapanek ja avalik arutelu. Isikuid, keda 
muudatused puudutavad, teavitatakse väljapanekust kirjalikult. KSH aruande muutmiseks 
ettepanekuid ei tehtud. 














































































